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Ro� ník  9           Júl  2011                            � íslo 3 
 
    

O Bo�ej podstate 
O svätej Trojici 

Jan Amos Komenský : Praxis Pietatis 
 

Preto�e na svete �iaden tvor nevie vystihnú�  ani 
vypoveda� , kto je Boh, opísa�  Jeho ve� kos� , krásu a slávnu 
velebnos� , preto�e býva v neprístupnom svetle, � úbilo sa 
tejto nevýslovnej Bo�skej dôstojnosti v Písme svätom sa 
vyjavi�  do takej miery, ako � aleko mohla sta� i�  mdloba 
nášho rozumu. Menovite vyjavil, �e Boh je jediná                 
(5 M 4,35), duchovná (J 4,27), neobsiahla (1 Kr 8,27), 
dokonalá (5 M 32,4), ve� ná (2 M 3,14), sama od seba 
existujúca  (1 K 8,6) bytos�  a podstata.  

V tejto bo�skej bytosti alebo podstate máme vyjavenú 
rozdielnos�  a vlastnosti. Rozdielnos�  sa nazýva osobou            
(�d 1,3), � o je od samej podstaty rozdielna vec (J 1,1). Sú tri 
osoby: Otec, Syn a Duch Svätý (1 M 1, 26; Mt 3,16;                 
Ján 14,26). 

Tieto tri osoby nie sú rozdielnej podstaty alebo bytnosti, 
ale len trojaký spôsob v jednej Bo�skej podstate, tak�e 
ka�dá osoba v sebe má celé nerozdielne bo�stvo (lebo ono 
sa nemô�e trha�  a deli� ), len menami a poriadkom sa delí.  

� o sa týka mien, nazýva sa prvá osoba Otcom, preto�e je 
ve� ným Otcom svojho Syna, nášho Pána Je�iša Krista              
(Mt 3,17) a tie� preto, �e je Otcom svojich vyvolených 
dietok (Ef 3,14.15). 

Druhá osoba sa menuje Synom (Pr 30,4), preto�e je 
splodená Otcom (�d 1) a tie� sa menuje Slovom; 
predovšetkým preto, �e sa tým podobenstvom 
najzrete� nejšie vysvet� uje Jeho rodenie z Otca, tak, ako sa 
v našej mysli rodia slová, pre� o sa tie� nazýva aj Múdros� ou 
Otcovou (Pr 8,12). A tie� preto, �e skrze Neho Otec od 
po� iatku sveta hovorieval a zjavoval svoju vô� u (J 1,18) 
a dodnes ju zjavuje. 

Tretia osoba je nazvaná Duch Svätý (Iz 63,10), preto�e 
pochádza od Otca a Syna (Ján 16,26; G 4,6) a sám svätý 
posväcuje všetky Bo�ie deti (2 K 3,18). 

� o sa týka usporiadania, Otec je prvá osoba, ktorá má 
v sebe studnicu Bo�stva; Syn je druhá osoba, vyplývajúca z 
ve� ného Otca nevypovedate� ným zrodením (Iz 53,8); Duch 

Svätý je osoba tretia, pochádzajúca od Otca a Syna ve� ným 
nevypovedate� ným spôsobom. Z tohto usporiadania sa 
u� íme, ako Trojica zvnútra koná svoje skutky. Lebo Otec 
pôsobí sám od seba, ale skrze Syna a Ducha Svätého              
(Ján 15,1), Syn koná mocou Otcovou, skrze Ducha Svätého 
a Duch Svätý mocou od Otca a Syna. A hoci je takýto 
rozdiel medzi osobami, nie je však �iaden rozdiel v bytnosti, 
sláve, vzácnosti. Celá podstata je v ka�dej osobe, ale 
v osobe Synovej sa zaodela do � udského tela, predovšetkým 
na dôkaz tým vrúcejšej lásky Otcovej k � u� om, �e vlastného 
Syna dal; potom, �e patrilo, aby osoba, ktorá je Synom 
Bo�ím zárove�  bola synom � loveka; napokon aby osoba, 
ktorá je na obraz Otca v nás obnovila, napravila Bo�í obraz.  

� o sa týka rozdielnosti pôsobenia, Otcovi sa pripisuje 
stvorenie, Synovi vykúpenie, Duchu Svätému posvätenie. 
Ale preto�e Otec stvoril a udr�uje svet skrze Syna v Duchu 
Svätom (R 11,36), ka�dý skutok sa pripisuje ka�dej osobe. 
Ako tie� vykúpenie a posvätenie Otcovi (Sk 20,28), 
stvorenie a posvätenie Synovi (J 1,2), stvorenie a vykúpenie 
Duchu Svätému (� 33,6), a tak vlastne všetko ka�dej osobe. 

Vnútorné pôsobenie Bo�ej Trojice potom znamená: 
plodi� , rodi�  sa, pochádza� , všetko bez premeny podstaty. 
Lebo Otec je Boh, ktorý rodí Syna, Syn je Boh, ktorý sa rodí 
z Otca; Duch Svätý je Boh pochádzajúci od oboch; nie však 
traja bohovia, ale jeden Boh, z � oho vyplýva, �e v Písme 
svätom sa menom Boh pomenúvajú niekedy všetky tri 
osoby a niekedy len jedna ke�  sa myslí na Otca (Tim 2,5), 
Syna (Sk 20,28) alebo Ducha Svätého (Sk 5,4). 

A preto�e Bo�ia podstata je v troch osobách jediná, 
nazývame ju jednotou. Preto�e však je jedna podstata 
spolo� ná trom, nazývame ju Trojicou. A tak Trojica 
v jednote a jednota v Trojici – to je ve� ké a velebné 
tajomstvo, pred ktorým sa nám istotne patrí s pravou 
a srde� nou nábo�nos� ou sklá� a� , ne� drzo a roztopašne sa 
vypytova�  viac, ako nám Boh zjavil sviecou svojho slova.  
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Leto, � as dovoleniek, 
radosti ale niekedy aj sklamaní a zármutku 

 
 

Bezpe� ne na ceste v aute 
Charakteristickým znakom 

blí�iaceho sa letného obdobia je zna� ný 
nárast intenzity cestnej dopravy. 
S nárastom intenzity cestnej dopravy je 
však spojený aj nárast po� tu dopravných 
nehôd, pri ktorých dos�  � asto dochádza 
okrem materiálnych škôd aj k 
záva�nému poškodeniu zdravia 

a niekedy aj strate � udského �ivota. Spolo� ným 
menovate� om najvä� šieho po� tu vzniknutých záva�ných 
dopravných nehôd je nedostato� ne venovanie sa vedeniu 
vozidla, nesprávny spôsob jazdy, ale hlavne neprispôsobenie 
rýchlosti jazdy situácii v cestnej premávke, svojím 
schopnostiam, nerešpektovanie ustanovenej alebo 
obmedzenej rýchlosti jazdy vozidiel a �ia�  dos�  � asto aj 
vedenie vozidla po po�ití alkoholických nápojov. Niektorí 
ú� astníci cestnej premávky si zamie� ajú cestnú premávku so 
športovým cestným okruhom. V súvislosti s týmto je 
potrebné � oraz dôraznejšie apelova�  na ka�dého jednotlivca 
ako ú� astníka cestnej premávky, aby si uvedomil potrebu 
zvýšenia oh� aduplnosti, zodpovednosti, predvídavosti           
a sústredenosti po� as vedenia vozidla, aby sme sa v zdraví 
dostali do cie� a svojej cesty a tie� aj spä�  domov.  

Pred dlhšou cestou je potrebné sada�  za volant 
vozidla odpo� inutý. Je dobré vyrazi�  na cestu s dostato� nou 
� asovou rezervou, aby sme mali � as na prestávky                            
a nepredvídané zdr�ania v kolónach. Odporú� a sa da�  si 
pred cestou na dovolenku prekontrolova�  vozidlo 
v odbornom servise. Pri ceste do zahrani� ia sa tie� odporú� a 
naštudova�  si odlišnosti v pravidlách cestnej premávky 
v krajinách, cez ktoré budete prechádza�  oproti pravidlám 
na Slovensku. Porušenia pravidiel cestnej premávky 
v cudzine sú tamojšími policajtmi ove� a prísnejšie 
sankcionované ako sme zvyknutí doma.  

S prichádzajúcim letom sa na cestách � astejšie 
stretnete s policajnými hliadkami, ktoré tam nie sú preto, 
aby vám dali pokutu, ale preto aby upozornili vodi� ov na 
porušenia pravidiel cestnej premávky a predišli tým 
mo�ným záva�ným následkom z tohto porušenia aj ke�  to 
skon� í pokutou. Ulo�ená pokuta policajtom za porušenie 
pravidiel cestnej premávky, by nemala by�  pre vás dôvodom 
zanadáva�  si na neho, ale je výzvou na uvedomenie si, �e na 
ceste nie ste len sami. 
 
 
Bezpe� ne na bicykli 

Po� as leta a prázdnin naše deti 
� astejšie sadajú na bicykel, ktorým jazdia 
nielen vo dvore, ale idú s ním na ulicu aj 
na frekventovanú cestu, teda stávajú sa 
ú� astníkmi cestnej premávky a je na 
rodi� och ako ich na túto premávku 

pripravia. Ur� ité pravidla pre cyklistov sú upravené v § 55, 
zákona NR SR � . 8/2009 Z. z. o cestnej premávke v znení 
neskorších zákonov. Spomeniem niektoré:  

- na bicykli sa jazdí pri pravom okraji vozovky, ak sa 
tým neobmedzujú chodci, smie sa jazdi�  po pravej 
krajnici 

- cyklisti smú jazdi�  jednotlivo za sebou 
- nesmie sa jazdi�  bez dr�ania riadidiel, dr�a�  sa iného 

vozidla, vies�  po� as jazdy druhý bicykel, ru� ný 
vozík, psa ani iné zviera 

- za zní�enej vidite� nosti musí ma�  cyklista na sebe 
vidite� ne umiestnené reflexné prvky alebo oble� ený 
reflexný bezpe� nostný odev 

- ak je bicykel vybavený pomocným sedadlom die� a� a 
s pevnými opierkami na nohy, smie osoba staršia ako 
15 rokov vies�  osobu mladšiu ako 10 rokov 

- osoba mladšia ako 10 rokov smie na ceste jazdi�  na 
bicykli len pod doh� adom osoby staršej ako 15 rokov 

- cyklista je povinný po� as jazdy na bicykli mimo obce 
(mesta) chráni�  si hlavu riadne upevnenou ochrannou 
prilbou, ak je cyklistom osoba mladšia ako 15 rokov, 
túto povinnos�  má aj po� as jazdy v obci (meste) 

      
Na posledne spomenuté pravidlo – povinnos�  ma�  na 

hlave riadne upevnenú ochrannú prilbu,  by sme nemali 
zabúda� . Pod� a štatistík si na Slovensku pri bicyklovaní 
poraní hlavu ka�dé štvrté die� a, � o je dos�  vysoké � íslo. 
Ochranná prilba síce nezabraní ka�dému úrazu hlavy, ale 
doká�e  zmierni�  následky. Skúsenosti lekárov hovoria, �e 
úrazy cyklistov, ktorí nepou�ívajú ochrannú prilbu bývajú 
horšie a mávajú aj � a�šie následky, ne� u tých, ktorí 
ochrannú prilbu mali. Prilba mô�e zabráni�  polovici otrasov 
mozgu, v polovici � alších prípadov mô�e zmierni�  
následky, mô�e dokonca aj zabráni�  prasknutiu � i zlomeniu 
lebky. 25,- €, ktoré do najlacnejšej prilby investujeme,               
sa nám mô�e vráti�  v podobe zdravia nášho die� a� a. 
 
 
 
Byt a dom po� as dovolenky 

Príjemný pocit z dovolenky sa po 
návrate mô�e zmeni�  na nepríjemný, 
ke�  nájdeme vylomené dvere bytu 
alebo rodinného domu. Polícia 
ka�doro� ne zaznamenáva v dovolen- 
kovom období zvýšený po� et prípadov 
kráde�í vlámaním do bytov, rodinných 
domov a rekrea� ných chát. Zlodeji 

vyu�ívajú nepozornos�  � i zábudlivos�  majite� ov a � asto 
vyh� adávajú nezabezpe� ené alebo nedostato� ne 
zabezpe� ené objekty. Polícia nemô�e fyzicky strá�i�  všetky 
byty a o vlámaní sa dozvie a� po � ine, ke�  skutok niekto 
oznámi. Páchatelia vnikajú do obydlí naj� astejšie tak, �e 
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vypá� ia vchodové dvere. Z bytov miznú šperky, peniaze, 
elektronika, z rodinných domov si odnášajú aj kotly na 
kúrenie. Doporu� ené preventívne opatrenia pred odchodom 
na dovolenku: 
- nevystatujte sa svojimi majetkovými pomermi, 
- uschovajte svoje cenné veci do bezpe� nostnej schránky 
- pri opustení bytu sa uistite, � i mate dobré uzatvorené 

okná a dvere 
- osobitnú pozornos�  venujte rizikovým vstupom, ako 

lod�ie, terasy, pivnice 
- neza� ahujte závesy, �alúzie a rolety 
- neodkladajte k� ú� e od domu, bytu do kvetiná� ov, pod 

roho�ku, tam sa zlodej ur� ite pozrie 
- dohovorte sa s najbli�šími priate� mi, ktorým dôverujete, 

aby sa u vás ob� as v byte ukázali, vybrali obsah 
poštovej schránky a skontrolovali zabezpe� enie 

- nenechávajte odkaz na záznamníku telefónu týkajúci sa 
vašej neprítomnosti v byte 

- majitelia domov nenechávajte na dvore rebríky � i iné 
náradie, ktoré pomô�e zlodejovi 

- pokia�  mô�ete, vyu�ívajte mechanické a elektronické 
zabezpe� enia svojho domu, bytu � i pripojenia na pult 
centralizovanej ochrany 

- ak mô�ete, vytvorte zdanie, �e je v byte niekto 
prítomný, vyu�ite elektronické spínacie zariadenie, 
ktoré pod� a nastavenia rozsvieti svetlá, zapne 
rozhlasový prijíma� , televíziu a pod. 
 
Prajem príjemné pre�itie leta, dovoleniek, ve� a 

kilometrov bez nehôd, úrazov a „nevybielených“ bytov. 
 

pplk. Ing.  Jaroslav Baran, 
riadite�  OO PZ SR, Bardejov 

� �
Návšteva zo �iliny 

Prvé výro� ie posvätenia kostola v Rokytove 
 

17. jún bol pre náš cirkevný zbor  milou príle�itos� ou 
privíta�  v našom spolo� enstve bratov a sestry z cirkevného 
zboru �ilina v sprievode farárovcov Ka� uchových. 
S veriacimi zo �iliny sme sa stretli dvakrát. Prvé stretnutie 
bolo na slu�bách Bo�ích na sviatok sv. Trojice v Bardejove. 
K vzájomnému obohateniu a predstaveniu zborov prispeli 
vystúpenia speváckych zborov domáceho i hos� ujúceho. 
Zhroma�denie pozdravil br. dozorca Be� uch zo �iliny. 

Druhé stretnutie sa konalo o 11.00 v Rokytove, kde sa 
hostia spolo� ne s po� etným zástupom domácich zú� astnili 
slávnosti 1. výro� ia posvätenia kostola. I tu zazneli spevy 
spevokolov a pozdravné slová. Káz� ou slova Bo�ieho 

poslú�il br. farár M. Ka� uch. Preto�e bol v túto nede� u 
zárove�  de�  otcov, pozdravili prítomných pripravenou 
pies� ou aj deti z detskej besiedky.  

Po po�ehnaných bohoslu�obných zhroma�deniach sme 
s hos� ami pre�ili aj neformálne spolo� enstvo pri prestretom 
stole, ktorým hos� om poslú�ili veriaci z Rokytova. Výlet 
hostí zo �iliny sa kon� il krátkou prechádzkou po námestí 
Bardejova.  

Sme Pánu Bohu v� a� ní za to, �e nás zjednocuje vo 
viere a dáva nám pre�íva�  chvíle vzájomného povzbudenia 
sa a svedectva o Jeho ve� kom diele medzi nami.  

-jv-

       
XVI. Cyrilometodské slávnosti 

ekumenickej jednoty  v  Bardejove 
 

5. júla sme prijali pozvanie Oblastnej rady Matice 
slovenskej k spoluorganizovaniu u� 16. ro� níka stretnutia 
kres� anských cirkví nášho okolia pri príle�itosti sviatku 
Cyrila a Metoda. 

Pripomenutie si �ivota a diela slovanských 
vierozvestcov je príle�itos� ou mimoriadne vhodnou pre 
stretnutie sa veriacich rôznych vierovyznaní. Ve�  na dielo 
misionárov Ve� kej Moravy sa odvolávajú a z ich tradície 
� erpajú všetky historické cirkvi na Slovensku.  

Slávnos�  pripravila Oblastná rada Matice slovenskej 
v mierne pozmenenom šate oproti predchádzajúcim 
ro� níkom. Hlavným hostite� om popri Matici slovenskej bola 
tohto roku Pravoslávna cirkev. Preto i re� níkom na 
zhroma�dení bol dekan pravoslávnej teologickej fakulty 
v Prešove prof. Ján Zozu� ák PhD. Okrem neho sa 
prítomným za vedenie prihovoril tajomník Matice 
slovenskej i zástupca mesta. � a�iskom programu boli 
vystúpenia spevokolov Pravoslávnej cirkvi, 
Rímskokatolíckej cirkvi, ako aj Evanjelického speváckeho 
zboru Z. Zarewutia. Na záver vystúpila folková skupina 
Slnovrat s nieko� kými pies� ami s kres� anským posolstvom. 

Napriek opakujúcim sa prehánkam sme spolo� ne pre�ili 
v mestskom amfiteátri po�ehnané chvíle. Mô�eme by�  
v� a� ní Pánu Bohu za to, �e nám dáva príle�itosti h� ada�  
cestu k bratom a sestrám iných kres� anských vierovyznaní, 
s ktorými �ijeme spolu v jednom meste. Pri takýchto 
stretnutiach sa u� íme vydáva�  pred svetom svedectvo, �e 
napriek rôznosti vyznania, rôznosti v dôrazoch u� enia, 
máme spolo� né základy, ktorými sú Bo�ie slovo a spolo� ná 
viera v Trojjediného Pána Boha. Viera, ktorej našich 
predkov u� ili solú� ski bratia.  

Treba tie� vyslovi�  úprimné po� akovanie 
Evanjelickému speváckemu zboru Z. Zarewutia za ve� mi 
dôstojné a pôsobivé reprezentovanie našej cirkvi na 
slávnostiach ekumenickej jednoty. Po našom vystúpení 
niektorí z prítomných organizátorov prišli osobne 
po� akova�  za vysokú úrove�  nášho vystúpenia, ktorá ve� mi 
dobre korešpondovala so speváckymi výkonmi ostatných 
telies. Pánu Bohu patrí to najlepšie, � o doká�eme. Sme radi, 
�e mô�eme oslávi�  Jeho meno spevom i � inom. 

-jv-



2011                                                                                                                                                                Bardejovský Prame�  

 
4 

Ve� ký katechizmus 
    

Dr.  Martina Luthera  opä �   o�íva 

Rozhovor s Tomášom Gulánom, u� ite� om Biblickej školy a �ilinskej univerzity, ktorý je editorom 
� erstvej kni�nej reedície Ve� kého katechizmu Martina Luthera. 

�
������

Pre� o si sa rozhodol venova�  práve katechizmu? 
Je zará�ajúce, �e v mnohom sa Lutherova situácia zo 16. storo� ia nezmenila ani 
dnes, a ako potvrdzuje skúsenos� , aj dnes platia Lutherove slová, �e „ešte aj dnes 
sú nevzdelaní dospelí � udia, ktorí o viere vôbec nevedia,“ a „� ud sa, �ia� , neve� mi 
stará o evanjelium“. Na druhej strane, Lutherov katechizmus som pou�il hne�  
prvý rok mojej u� ite� skej praxe na Biblickej škole. Moji študenti, ktorí sa 
s Lutherovým Ve�kým katechizmom zoznámia, sú takmer v�dy pozitívne 
prekvapení �ivos� ou jeho jazyka a výrazových prostriedkov a text je pre nich 
ve� mi aktuálny. Hoci ide o dielo staré takmer pä�  storo� í a navyše s teologickou 
tematikou, � íta sa nad o� akávanie � ahko a plynulo. Zdá sa teda by�  optimálnou 
kombináciou „serióznej“ teológie a komunikatívnosti, tak v Lutherovej dobe, ako 
aj v sú� asnosti. 
 
Pre koho je katechizmus, a teda táto kniha ur� ená? 
Katechizmus je ur� ený všetkým oby� ajným �u� om. � íta�  ho majú tí, ktorí sa síce 
teológiou nezaoberajú profesionálne, no ak majú správne chápa�  a prijíma�  
kres� anskú zves� , musia rozumie�  jej základnej podstate. Katechizmus je tie� 
ur� ený rodi� om, ktorých úlohou je vychováva�  svoje deti v kres� anskom duchu, 
a to nielen privedením detí do kostola, ale aj osobným svedectvom a vysvetlením 
viery. V neposlednom rade, ako priznáva aj sám Luther v predslove, ur� ený je aj 
profesionálom v duchovnom odbore, t. j.  farárom a u� ite� om nábo�enstva. Dúfam 
teda, �e aj v našich zboroch sa do neho za� ítajú mnohí doma � i na biblických 
hodinách. 
 
Nie je prive� mi trúfalé zo strany reformátorov nazýva�  katechizmus „laickou Bibliou“?  
Treba si uvedomi� , �e v 16. storo� í ešte nebolo be�né, aby sedliak vedel � íta� . To je jeden z dôvodov, pre� o sú stredoveké 
kostoly bohato ilustrované biblickými príbehmi, tzv. biblia pauperum, teda Bibliou chudobných, ktorí sa dozvedali základnú 
biblickú históriu nie z textu, ale z vyrozprávaných a vyobrazených príbehov. Aj vydania Lutherovho Ve�kého katechizmu boli 
ilustrované po� etnými drevorytmi (z ktorých sme niektoré prebrali aj do  nášho vydania), kde ku ka�dému prikázaniu � i � lánku 
kréda a modlitby bol priradený bu�  biblický príbeh, alebo výjav z be�ného �ivota ilustrujúci hlavnú myšlienku. Cie� om 
katechizmu je teda by�  nielen rozsahom, ale aj jazykom dostupnejším ako celá Biblia. 
Katechizmus nás však v �iadnom prípade nechce oddiali �  od jej � ítania, práve naopak. Je nástrojom, ktorý nám pomáha lepšie 
� íta�  a chápa�  Bibliu, a to tým, �e nám opakovane poukazuje na stredobod biblického posolstva. V katechizme sa dozvedáme, 
ako nájs�  to skuto� ne podstatné a dôle�ité v spleti všetkého biblického, nábo�enského a duchovného. Luther sám vysvet� uje 
svoj vyklada� ský k� ú�  v predslove k Novej zmluve. Hovorí, �e ke�  v Biblii objaví � a�ko vysvetlite� né miesto, predovšetkým ak 
sa toto zdá by�  v protiklade k iným biblickým miestam, pou�ije Krista ako skalu, ktorou rozbije tvrdú škrupinu a dostane sa tak 
ku sladkému jadru, k evanjeliu. 
 
Ako nám mô�e katechizmus pomôc�  v skúmaní, ktoré u� enie je správne a ktoré ide proti evanjeliu? 
Po� as reformácie sa práve katechizmus osved� il ako výborný nástroj na komunikáciu a zachovanie evanjeliového posolstva. Po 
Lutherovej smrti (1546) nastali medzi evanjelikmi viaceré teologické konflikty, ktoré bolo nevyhnutné rieši� . Aby sa zachovala 
jednota, teológ Jakob Andreae navrhol ako nástroj na dosiahnutie konsenzu súlad u� enia s krédom a katechizmom. Všetky 
novovzniknuté teologické spory podriadil základom kres� anskej viery a takto dospel k riešeniu � asto komplexných teologický 
tém. Svedectvom o tomto je dvanás�  � lánkov Formuly svornosti (1577), ktoré završujú evanjelické vierovyznava� ské spisy. 
Som presved� ený, �e aj dnes mô�eme vyu�i�  Ve�ký katechizmus a základné kres� anské témy v � om rozoberané ako lakmusový 
papier toho, � i ten-ktorý zvestovate�  je kres� anský, alebo je to iba samozvaný duchovný guru.  
 
V � om sa líši nové vydanie Ve� kého katechizmu od predchádzajúcich? 
Predchádzajúce vydanie a preklad Ota Víznera je starší ako polstoro� ie. Preto bolo potrebné upravi�  text aj z jazykovej, aj 
z teologickej stránky, aby bola � o najvernejšie komunikovaná pôvodná � íros�  Lutherovho textu. Navyše boli pridané 
vysvet� ujúce poznámky pod � iarou, marginálie (postranné poznámky) kopírujúce líniu argumentu a zvýraznenie hlavných 
myšlienok. Taktie� sme pridali historicko-teologické úvody k jednotlivým � astiam Ve� kého katechizmu. Na týchto 
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spolupracovali u� itelia –  kolegovia z Biblickej školy: Dekalóg spracoval Bohdan Hrobo� , Krédo a Lutherov historický kontext 
Tomáš Gulán, Modlitbu Pánovu Andrea Kore� ková, sviatosti Adrian Kacian.  
 
Ako sa mo�no dosta�  k novému vydaniu Ve� kého katechizmu? 
Kniha vychádza práve v týchto d� och – po� as svätodušných sviatkov. Mo�no si ju zakúpi�  bu�  v Biblickej škole, 
v Bardejovskom cirkevnom zbore, a posna�íme sa (prostredníctvom BÚVD), aby bol dostupný na všetkých farských úradoch. 
Za cenu 10 € získate nielen krásnu a reprezentatívnu publikáciu (farebnos� ou a grafikou pripomína prvotla� e zo 16. storo� ia), 
224 strán v tvrdej väzbe, ale aj výborný zdroj duchovnej ob�ivy pre seba � i pre svojich blízkych. 
 
Máš ešte nejaké slovo na záver? 
Na svete ka�doro� ne vychádza viac ako tisíc monografií venovaných teológii Martina Luthera. Na mnohé z nich, �ia� , iba sadá 
prach v kni�niciach a zaberajú miesto v akademických skanzenoch. Dúfame, �e �ivotodarná sila evanjelia obsiahnutá 
v Lutherovom Ve�kom katechizme padne na úrodnú pôdu a prispeje k lepšiemu poznaniu našich duchovných kore� ov a prinesie 
ovocie v hodnovernejšej kres� anskej slu�be, zvesti a misii aj nášho cirkevného zboru. Prajem všetkým po�ehnané a obohacujúce 
� ítanie. 

Prevzaté z � asopisu Evanjelický východ 
���

 
Spomienky na divadlo 

(z listu br. Juraja Sobeka, nášho rodáka bývajúceho v Trebišove) 
 

Bolo to najkrajšie obdobie nás, vtedajších mladých � udí v Bardejove – študentov, u�� ov i mláde�e pracujúcej na 
poliach i vojakov slú�iacich v Bardejove, hoci to bolo vojnové obdobie. 
    

Starší � lenovia ak boli odvedení, odchádzali na front 
i prichádzali, ak nepadli. Okolo Bar� ovej vily i v uliciach 
Bardejova sa heilovalo, spievalo i vykrikovalo Na strá�! No 
pri našom Auditóriu pri Evanjelickom kostole bolo ticho 
a len skromne bolo po� u�  pozdravy prichádzajúcich: Pokoj 
vám! I podobnú odpove� . Vo vnútri Auditória nasledoval 
rušný �ivot. Po modlitbe sa nacvi� oval program, spievali sa 
nábo�né piesne, nacvi� ovali sa divadelné hry a podobne. Iba 
po programe sme sa zabávali, oby� ajne to bolo naše Alegro! 
A v pokoji sme sa rozišli domov.  

� asto sme sa tešili aj vzácnym návštevám. Navštívila 
nás napr. Maša Ha� amová, Bo�ena Slan� íková Timrava, 
švagriná inšpektora Krpelca, pozdišovský farár Július Bar� -
Ivan, ke�  bolo predstavenie jeho divadelnej hry Mastný 
hrniec, profesor bardejovského gymnázia dr. Ondrej 

Kostolný, ke�  sme nacvi� ovali aj hrali jeho divadelnú hru 
Volám vás za svedka, � i  Stodolovú hru Ba� ová �ena. Bol 
nielen re�isérom, ale aj predstavite� om jednej z hlavných 
úloh spolu s bratom kaplánom Pavlom Uhorskaiom. 
Spomínané osobnosti ale aj iné návštevy našej organizácie 
boli pre nás povzbudením do � alšej práce.  

Na tieto chvíle, hoci boli vojnové, som si pripomínal po 
celý �ivot a spomínam aj teraz pred jeho koncom. Ur� ite 
radi na to spomínajú aj ostatní moji vrstovníci, ve�  sme sa 
rozišli, najmä my, študenti, po maturite „ka�dý svojou 
stranou“. Niektorí, ako ja do cudzieho prostredia po stránke 
nábo�enskej i národnostnej – v Micha� anoch na meštianskej 
škole a nasledujúcich školách dvadsa� šes�  rokov, v trošku 
lepších pomeroch v Trebišove na gymnáziu štrnás�  rokov.  

A ak by som chcel nie� o pri svojich 
osemdesiatichsiedmych rokoch 
poradi�  našej evanjelickej mláde�i, 
radím im, aby do svojho sú� asného 
�ivota zaradili aspo�  z � iastky 
podobnú � innos�  akú sme vyvíjali my, 
aby sa sna�ili lepšie pozna� , ako to 
poznajú, ako sa rodil a zrodil náš 
evanjelický dnešok. 

Príkladom poslú�ili ste vy, 
bardejovskí evanjelici, spomienkou na 
Leonarda Stöckela i na dobu, v ktorej 
�il. A tých mo�ností je ve� a. Len tak 
budeme vedie� , na � o máme 
a mô�eme by�  hrdí.  

 

Ú� inkujúci v hre: Volám vás za svedka 
Horný rad: V. Antony, J. Porubský, M. Hrabská – Kostelná, J. Sobek, s. Altová riad. hotela, br. Viš� ovský, br. Babilonský, �. Bombová-
Ha� ovová, A. Sýkora, A. Hankovská, �. Hrabská, br. Kupe� ek, s. Tom� áková, br. Marinko, br. Tóth 
Dolný rad: rad. R. Škára, M. Nicáková, dr. A. Kostolný, J. Raab, A. Ferdinandy, P. Uhorskai, I. Jarmajová, (a neznáme diev� a) 

Foto – archív autora 

�
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Sestru Annu Marti � kovú 

kurátorku v Lukavici 
 

Pred pár mesiacmi bola zvolená do funkcie kurátorky a zborovej  presbyterky cirkevného zboru. Aké bolo jej 
povolanie do slu�by, � o ju viedlo k prijatiu úlohy? Polo�ila som sestre Mgr. Anne Marti� kovej zopár otázok. 
 
 
1. Skúste sa opísa� , predstavi�  našim � itate� om.  
Som u� ite� ka na dôchodku. Na ZŠ v Hertníku som pôsobila 
25 rokov, z toho vo funkcii zástupkyne riad. školy 14 rokov. 
Vo svojom �ivote som pre�ila � a�ké skúšky, ke�  do mojich 
47. narodenín odišlo na ve� nos�  8 � udí z môjho rodného 
domu (babka v r. 1953, dedko v r.1971, brat Ján so 
švagrinou Máriou v r. 1977, otec-1986, brat Andrej-1991, 
mama -1995, švagriná Anna-1996). 29.6.1996 som sa stala 
pestúnom trom obojstranným sirotám (mojim synovcom 
a neteri) vo veku 15-18 rokov po rodi� och Andrejovi 
a Anne. Z toho dôvodu som prestúpila zo ZŠ Hertník na      
5. ZŠ v Bardejove, kde som ako u� ite� ka pôsobila ešte       
12 rokov do dôchodku. 
Pre nedostatok katechétov som v šk. roku 1996/97 nastúpila 
ako katechétka k p. farárovi Mišákovi, kde som vyu� ovala 
nábo�enstvo na stredných školách. Tu som pôsobila a� do 
príchodu p. kaplána Ver� imáka. Ke�  som odchádzala do 
dôchodku, bola som poverená vyu� ovaním nábo�enstva na 
ZŠ v Ni�nej Voli, kde pôsobím u� 4. rok. Do funkcie 
kurátorky vo fílii Lukavica a zborovej presbyterky som 
nastúpila 6.3.2011. 
 
2. � o vás  viedlo k tomu, �e ste prijali kandidatúru a post 

zborovej kurátorky a zárove�  zborovej presbyterky? 
Do slu�by kurátorky ma pozýval p. farár Mišák u� pred 
dvanástimi rokmi, no vtedy som mu povedala, �e v mojej 
osobe sa sk�bili tri funkcie – otec, mama a teta trom de� om 
vo veku dospievania, �e viac toho sa ešte popri zamestnaní 
zvládnu�  nedá. Toho roku, ke�  prebiehala vo� ba kandidátov 
na kurátora, som u� dôchodky� a, deti sú u� dávno dospelé 
a u� sa pomaly starajú o m� a. Ak by som neprijala túto 
funkciu, tak iba pre  chabé výhovorky, ktoré by neobstáli 
pred mojim svedomím, lebo tú Bo�iu pomoc, ktorú som 
dostávala v � a�kých skúškach svojho �ivota, tú�im aspo�  
� iasto� ne splati� . A Bo�ia prítomnos�  je so mnou neustále. 
 
3. Vo funkcii ste pribli�ne tri mesiace. Ako by ste sa v nej 

ohodnotili? 
Prvé moje kroky v tejto funkcii ma viedli k bratovi 
presbyterovi A. Vo� anskému, ke�  som sa ho s Bo�ou 
pomocou sna�ila presved� i� , aby prijal funkciu druhého 
kurátora. Po modlitbách a zvá�ení v ich rodinnom kruhu sa 
brat Vo� anský, napriek svojim zdravotným � a�kostiam, 
podujal na túto slu�bu. Potom sme spolu uva�ovali nad 
chýbajúcimi presbytermi. Na najbli�šom zasadnutí 
zborového konventu boli zvolení – br. Andrej Vo� anský do 

funkcie kurátora a sestry Andrea Vantová a Milada 
Banásová do funkcie prebyteriek. S Bo�ou pomocou 
a s pomocou � alších presbyterov (Vo� anskej a Kotu� u), 
bývalého brata kurátora Sabola a � alších bratov a sestier 
pokra� ujeme v práci na údr�be a obnove kostola a vo 
vnútromisijnej práci. 
 
4. � o pre Vás znamená viera v Pána Je�iša a práca 

v cirkevnom zbore?   
Bez viery vo Svätú Trojicu by som nebola dokázala pre�i �  
� a�ký úsek svojho �ivota. A práca v cirkevnom zbore mi 
dala novú – zmysluplnú nápl�  �ivota na dôchodku. 
 
5. Ako by ste ohodnotila  cirkevný �ivot vo fílii Lukavica 

a v našom zbore? 
Je ve� mi cíti�  40 rokov ateizácie – rozbila sa práca s de� mi, 
s mláde�ou, práca v diakonii... Za � alších 20 rokov 
budovania demokracie sa objavili fenomény ako 
nezamestnanos� , hospodárska kríza, � i práca v zahrani� í 
otcov aj mám a to má za následok rozbíjanie rodín. Mnohí 
rodi� ia stratili pocit zodpovednosti za výchovu svojich detí, 
mnohým dospelým sa návšteva kostola raz za tý�de�  zdá 
„pri � astá“... Ale napriek všetkým týmto negatívnym 
konštatovaniam máme ešte, chvála Bohu, kostoly dos�  plné 
a mnohí sa sna�ia �i�  �ivot kres� anským spôsobom. Teší 
ma, �e ak sa niekde nadáva na mláde�, ja sa mô�em zasta�  
mnohých našich mladých � udí, lebo niektorí z nich mô�u 
by�  svojim �ivotom príkladom  pre mnohých, aj starších 
� udí.   
 
6. Ak by ste  mala  mo�nos�  zmeni�  nie� o podstatné 

v našom zbore  alebo vo fílii, � o by to bolo? 
Zmenila by som nezodpovedné správanie sa rodi� ov pri 
nábo�enskej výchove svojich detí. Bolo by nápomocné, 
keby sme v zbore mali aspo�  jednu evanjelickú cirkevnú 
materskú a základnú školu. Vadí mi aj nekres� anské 
správanie sa jednotlivcov, ktorí vo svojich blí�nych nevidia 
bratov a sestry v Kristovi. 
 
7. � o by ste chceli popria�  � lenom nášho cirkevného 

zboru? 
Pomô�em si citátom z listu �idom 12,28: „Preto bu� me 
v� a� ní a prijímajme neotrasite�né krá�ovstvo, a takto 
slú�me Bohu, aby sme sa Mu pá� ili, s úctou a báz� ou.“ 

Zhovárala sa J. Štofanová

 
 
 

Vy ste svetlo sveta ... Tak svie�  vaše svetlo pred � u� mi, 
aby videli vaše dobré skutky a velebili vášho Otca, ktorý je v nebesiach. 

Evanjelium pod� a Matúša 5,14a.16 
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Okienko do Cirkevného zboru ECAV na Slovensku Bardejov 

Apríl 2011 – Jún 2011 
 

Pokrstení 
 

Samuel Almáši, Bardejov 
Sofia Zara Šalátová, Bardejov 
Sebastián Peniak, Bardejov 

 
 

Je�iš im riekol: Nechajte dietky a nebrá� te im prichádza�  ku mne;  
lebo takýchto je krá� ovstvo nebeské.    Matúš 19,14 

 
Sobášení 

Ing. 	 uboslav Vo� anský a Ing. Zuzana Onderufová 
Peter Tipul a Mgr. Silvia Hankovská 
Ing. Dušan Pol� a a Ivana Girová 
Lukáš Sabovik a Anna Kmecová 
Mgr. Richard Sidor a Mgr. Jana Klu� ariková 

 
...zmýš� ajte rovnako, majte rovnakú lásku, bu� te jedna duša a jedna myse� ...  Filipským  2, 2 

 
Pochovaní 

Ján Sobek – Fo� a, 75 r., Bardejov 
Melánia Kotorová, rod. Vantová,  
                            77 r., Bardejov 
Miroslav Ma� aš, 68 r., Bardejov 
Andrej Pangrác, 69 r., Rokytov 
Vladimír Mendel, 79 r., Bardejov 

Jozef Gajdoš, 58 r., Bardejov 
Ján Marti� ek, 56 r., Lukavica 
Mária Hrivniaková, rod. Hudák Gdovinová, 
                                         79 r., Ni�ná Vo� a 
Mária Baranová, rod. Pangrácová, 84 r.,  
                                                       Bardejov 

 
Blahoslavení sú m� tvi, ktorí odteraz v Pánu umierajú!  Zjavenie Jána 14,13 

 
 

)���$��������������	
��������������	����*�
Apríl 2011 – Jún 2011 

 
1,– € Bardejov - s. Gdulová, s. Marinková 
2,– € Bardejov - s. Matušovi� ová, s. Pangrácová, r. Klimeková 
3,– € Bardejov - s. Gulá� ová, s. Vojtušová, br. Tipul 
4,– € Bardejov - br. Vanta, r. Izáková, r. Novotná 
5,– € Bardejov - s. Briškárová, s. Comp� áková, s. Fecková, s. Kra� anská, s. Kras� anová, s. Marinková,                   

s. Šatanková, br. Novák, r. Germanová, r. Hal�ová, r. Javoríková, r. Klimeková, r. Kmecová, r. Mita� ová, 
r. Nováková, r. Pa� ová, r. Petri� ová, r. Porubská, r. Tribusová;, Kobyly - r. Gregová;  
Mokroluh - br. Klimek; Vyšná Vo� a - br. Evin 

6,– € Bardejov - s. Klimeková, r. Nahálková 
7,– € Bardejov - s. Klimeková 
8,– € Lukavica - r. Banasová 

10,– € Bardejov - s. Líšková, s. Fodorová, s. Kova� ová, s. Lövingerová, s. Luká� ová, s. Petri� ová, r. Hlavinková, 
r. Schaderová; Lukavica - r. Vantová; Vyšná Vo� a - r. Kmecová a Saboviková 

20,– € Bardejov – r. Hamarová, r. Klobušiaková 
30,– € Ni�ná Vo� a - r. Hrivniaková 

336,– € Spolu  
��������������������������������������������������������
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Pozývame Vás na 
Letné tábory CZ  ECAV na Slovensku Bardejov: 

22. – 27. 7. 2011 – Dorastový tábor – Misijné zariadenie ŠZS Sigord 
15. – 19. 8. 2011 – Detský tábor – RZ Kamarát, Mníchovský potok 

Prihlášky si ešte stále mô�ete vyzdvihnú�  a odovzda�  
v predajni Suvenírov v Auditóriu alebo na farskom úrade. 
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V nede� u 31. júla 2011 sa v amfiteátri vo Východnej koná dištriktuálny de �  
Východného dištriktu. Záujemcovia o autobusovú dopravu na toto stretnutie sa 
mô�u prihlási �  po slu�bách Bo�ích u bratov a sestier kurátorov a presbyterov. 

Predpokladané cestovné na dopravu bude do 10 €. 
    

 
 

Pozývame Vás na slávnostný za� iatok školského roka 
v nede� u 11. septembra 2011 vo všetkých kostoloch cirkevného zboru. 

Spolo� ne budeme � akova�  za Bo�iu ochranu po� as prázdninového oddychu. 
Všetkých �iakov, študentov a vyu� ujúcich pozývame  
prija �  po�ehnanie do nového vyu� ovacieho obdobia. 
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